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Z OBECNÍHO ÚŘADU
 

„Šťastný nový rok já přeji Vám,
aby člověk člověka vždy měl rád, 
aby jeden druhému více štěstí přál,
aby ten nový rok za to stál.“ 

Vážení občané,  

dovolte mi, abych Vám všem úvodem popřál 
v roce 2024 hodně zdraví, úspěchů jak v 
osobním, tak i profesním životě, a aby Vám co 
nejdéle vydržela klidná a pohodová atmosféra 
při  splnění všech Vašich přání a předsevzetí 
do nového roku. Také obec si dala schválením 
rozpočtu a Strategického plánu obce Hradec 
nad Svitavou svá nejdůležitější předsevzetí, 
která snad kladně ovlivní život každého občana 
a návštěvníka naší obce. 

Chtěl bych poděkovat všem dobrovolným 
organizacím a spolkům, které pod hlavičkou obce 
reprezentovaly obec, pořádaly kulturní akce nebo 
podpořily svou činností veřejný život v obci. Také 
bych rád poděkoval všem pracovníkům obce, ať 
už obecního úřadu, DPS, pracovníkům VPP a 
všem ostatním dobrovolníkům za odvedenou 
práci, kterou pro obec vykonávají. Děkuji naší 
jediné příspěvkové organizaci ZŠ a MŠ Hradec 
nad Svitavou za spolupráci při organizaci 
společenských a kulturních akcí obce. 

V roce 2024 jsme před sebe položili mnoho 
dalších cílů a věřím, že s Vaší podporou a pomocí 
budeme za rok moci říci, že to byl vydařený rok 
a že Hradec nad Svitavou je opět o trochu blíže 
představám obyvatel a návštěvníků obce, v níž 
stojí za to žít. 

Kamil Pavliš, starosta obce
 

Proč nesvítíme v lokalitě za školou?

Při opravě komunikace za školou jsme museli 
přeložit kabel veřejného osvětlení, který byl 
původně položen v nové trase komunikace. 
Veřejné osvětlení bylo napojeno přímo do 
transformátoru, jednalo se o neměřený odběr, 
který je zpoplatněn paušálně. Zažádali jsme 
společnost ČEZ o dočasné odpojení. Pracovníci 
ČEZu nás odpojili a přitom konstatovali, že 
už nás zpět nepřipojí, protože tento způsob 
odběru se nepoužívá. Abychom tedy mohli 
veřejné osvětlení připojit, musíme si požádat o 
nové odběrné místo. Hned v květnu jsem tedy 
podal žádost o nové odběrné místo pro veřejné 
osvětlení. Až v září nám přišla k odsouhlasení 
projektová dokumentace. Okamžitě jsem volal, 
zda by nešlo odběrné místo vyřídit co nejdříve, 
protože jsou to světla hlavně kolem mateřské 
školky. Bylo mně řečeno, že teď už půjde vše 
rychle, ale k mému nemilému překvapení: 
„Do konce roku budeme mít zkompletovanou 
projektovou dokumentaci, do konce března 
2024 bude dokončeno územní řízení a realizace 
odběrného místa bude hotová do konce 
června 2024“. Omlouváme se proto občanům 
za nepříjemnosti spojené s průchodem dané 
lokality po tmě a nefunkčností rozhlasu, který 
je napájen ze zdroje veřejného osvětlení. Ale 
problém není na naší straně.

Kamil Pavliš, starosta obce

Dokončené akce v roce 2023 

Do celkové částky akcí jsou započítány všechny 
přípravné práce, což je např. zpracování 
projektové dokumentace nebo studie a všechny 
práce se stavbou související, což je např. 
stavební dozor, technický dozor a další platby.
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Oprava komunikací

Pokračovali jsme v opravách místních komunikací. 
Byla provedena obnova povrchů místní páteřní 
komunikace o šířce 5,5 m a délce 119 m, která tvoří 
hlavní vjezd a výjezd do lokality za ZŠ. Obslužná 
komunikace k jednotlivým nemovitostem o 
šířce 3 m a délkou 98 m. S páteřní komunikací 
byl vybudován chodník o šířce 1,5 m. Celkové 
náklady činily 3.750.000,- Kč.

Opatření pro bezpečnou migraci obojživelníků 

Cílem této stavby je zajistit bezproblémové 
a zejména bezobslužné tahy dospělců i 
metamorfovaných jedinců přes silnici III/3665, 
a to během celého kalendářního roku. Byly 
instalovány trvalé bariéry z ocelových plechů, rošt 
pod lesní cestou a dva podchody pro obojživelníky 
pod frekventovanou silnicí. Celkové náklady 
činily 3.500.000,- Kč. Na akci jsme získali dotaci 
2.450.000,- Kč z Ministerstva životního prostředí, 
ze Státního fondu životního prostředí a 300.000,- 
Kč z individuální dotace Pardubického kraje.

Rekonstrukci páteřních rozvodů vytápění v ZŠ

Stávající potrubí v rozvodných kanálech bylo 
vlivem koroze na hranici své životnosti a 
docházelo k častým haváriím a únikům topného 
média. Oprava spočívala ve výměně páteřních 
rozvodů vody v základní škole. Potrubí je vedeno 
pod stropem po konzolách závěsného systému 
zavěšeném na stropě.  Celkové náklady činily 
1.721.000,- Kč.  

Dešťová kanalizace

Po dokončení stavby inženýrských sítí v lokalitě 
č. 10 byla dešťová kanalizace z lokality napojena 
na stávající potrubí, které vede od bytového 
domu čp. 519 až do řeky Svitavy. Před napojením 
byl proveden monitoring stavu trubního vedení a 
z důvodu havarijního stavu byla v délce 110 m 
opravena dešťová kanalizace od bytového domu 
čp. 519 po výjezd na hlavní komunikaci. Celkové 
náklady činily 1.760.000,- Kč. 

Oprava kuchyně a gastro zázemí na 
Formance   

Pokračovali jsme v opravách na Formance. 
A to opravou kuchyně a gastro zázemí. Byla 
naistalována nová okna, za kuchyňskou linkou 
byl provedený nový keramický obklad do výšky 
2 m. Místo spodní skříňky se dřezem je nově 
umístěná podstolová myčka na nádobí. Kuchyň 
je vybavena konvektomatem Retigo, indukčním 
stolním vařičem a plynovým sporákem, nad 
kterými je osazena nová nástěnná gastro 
digestoř. Na akci jsme získali dotaci z 
Pardubického kraje, z Programu pro obnovu 
venkova ve výši 130.000,- Kč. 
 

Zpevněné stání pro tříděný odpad  

U pošty byl zrealizován pilotní projekt: Zpevněné 
stání pro kontejnery na tříděný odpad a pro 
kontejner na biologický odpad. Záměrem bylo 
zpevnit stávající plochu pod kontejnery na tříděný 
odpad rozebíratelnou zámkovou dlažbou, která 
je ohraničena zahradním obrubníkem. Prostor je 
vymezen pozinkovanou konstrukcí, vyplněnou 
profily z textilního kompozitu, který je vyrobený 
z 95 % z recyklovaných materiálů - textilu a fólií. 
Celkové náklady činily 286.000,- Kč.

Základní a mateřská škola 

Základní a mateřská škola jsou jedinou 
příspěvkovou organizací obce. V rozpočtu 
na rok 2023 byl schválen příspěvek ve výši 
3.326.000,- Kč. Jedná se o peníze na provoz 
(topení, elektřina, voda), na služby (pojištění, 
telefony, plavecký výcvik pro děti, atd.), na 
nákup drobného majetku (skříně, počítače, 
dataprojektory, lavice, židle), učební pomůcky, 
drobné opravy (výmalby, osvětlení, drobné 
opravy na školní budově). V částce jsou zahrnuty 
všechny výdaje školy, mimo financí určených na 
platy.

Oprava obecního úřadu      

V červnu začala oprava obecního úřadu. 
Celkové stavební náklady jsou dle smlouvy o 
dílo ve výši 8 022 000,- Kč bez DPH. V roce 
2023 bylo prostavěno 2 233 000,- Kč. Na akci 
jsme získali dotaci ve výši 6 027 100,- Kč z 
Ministerstva pro místní rozvoj. Stavba by měla 
být dokončena nejpozději do 30.6.2024.

K 31.12. 2023 je stav finanční hotovosti na 
bankovních účtech obce 45 635 000,- Kč.
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Poplatek za odpady

Výše poplatku za svoz a odstranění odpadů pro rok 2024 je ve výši 1.000,- Kč/občana. Poplatek je 
splatný do 30. června 2024, úhrada může být provedena v úřední dny hotově v pokladně OÚ nebo 
převodem na účet č. 1283338339/0800, VS 999 + číslo popisné.

Poplatek za psa

Pro rok 2024 činí poplatek za prvního psa 100,- Kč a za každého dalšího 200,- Kč a je splatný do 
konce května 2024. Forma úhrady je stejná jako u poplatku za odpady.

Cena vodného 

Cena vodného pro rok 2024 činí 34,55 Kč/m³ bez DPH. 

Cena stočného 

Cena stočného pro rok 2024 činí 58,93 Kč/m³ bez DPH.

SBĚR nebezpečného a velkoobjemového odpadu

proběhne
Ve čtvrtek 16.5.2024 od 10:00 do 18:00 hodin
V pátek 17.5.2024 od 7:00 do 12:00 hodin

Sběrné místo:
- Střed obce (za Formankou)

Co nepatří do nebezpečného odpadu:
- ledničky, mrazničky, televizory, zářivky, akumulátory (včetně elektrolytu), monočlánky, upotřebené 
oleje, olejové filtry, nemrznoucí a brzdové kapaliny, barvy, lepidla, ředidla, spotřební chemie z 
domácností, vyřazené léky, znečištěné textilie, železné nebo plastové obaly znečištěné škodlivinami.
- pneumatiky nejsou předmětem nebezpečného odpadu.  
NEBEROU SE !!!!!!!!!

Co patří do velkoobjemového odpadu:
- odpad komunální povahy, který nelze uložit do svozové nádoby na komunální odpad.
Tzn. – vyřazené kusy nábytku, koberce, lina, staré matrace, dětské kočárky apod.
V rámci svozu mohou být odebírány: staré oděvy a textilie, vyřazená obuv, molitan.
Nepatří sem:  asfaltová lepenka, eternit, stavební suť.



2010
2011

2012
2013

2014
2015

2016
2017

2018
2019

2020
2021

2022
2023 

(předpoklad)

Vyrobená voda [m
3]

105 876
84 069

86 927
92 094

79 138
74 544

78 295
87 856

82 093
75 659

73 161
64 755

65 425
63 760

Fakturace [m
3]

61 314
59 234

59 131
56 543

53 850
54 964

57 681
58 054

59 053
59 721

57 497
60 843

58 916
57 000

Vlastní spotřeba [m
3]

1 470
1 550

1 320
1 560

1 280
1 150

1 174
1 400

1 200
700

1 100
1 030

880
1 240

Netechnický únik vody [m
3]

43 092
23 285

26 476
33 991

24 008
18 430

19 440
28 402

21 840
15 238

14 564
2 882

5 629
5 520

Ztráty [%
]

39,31
25,85

28,94
35,22

28,72
23,18

23,33
30,73

25,14
19,22

18,40
2,86

7,26
6,71

Vypracoval:
Vykydal

V M
or.Třebové

20.12.2023
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u - Vodovod Hradec nad Svitavou - 2010 - 2023
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Trvalé zábrany u rybníčků 

Jak jste již byli v minulém zpravodaji informováni, probíhala v podzimních měsících roku 2023 
instalace trvalých zábran na migračních trasách obojživelníků u rybníčků v jižní části obce. Na 
rozdíl od předchozích přechodných zábran, jsou tyto instalovány po obou stranách silnice a také za 
rodinnými domy. To první řešení znamenalo zachycení migrujících žab a čolků za rozmnožováním 
do rybníčků. Obojživelníci padali do kbelíků a odtud byli dvakrát denně přenášeni do rybníčků. 
Ta druhá zábrana zachytí i zpětnou migraci, tj. migraci jak dospělých tak i mláďat zpět do lesů. 
Přenášení nebude třeba, neboť obojživelníci projdou novými podchody pod komunikací. Zábrany 
měly být vysoké 40 cm. Byl však zjištěn výskyt nového  druhu a to skokana štíhlého. Aby obec 
získala dotaci Státního fondu životního prostředí (SFŽP) musela být zábrana zvýšena na 70 cm. 
Tento skokan totiž nižší překážku přeskočí. 

Zvýšení zábrany přineslo určitou komplikaci pro přístup k zastávce naučné stezky a odpočívadlu. 
Řešení však existuje. Po ukončení migrací bude vždy jeden díl nejblíže k železnici vyjmut. Tudy 
bude možný přístup pro pěší, cyklisty i techniku pro údržbu pozemků. Po zbývající část roku lze 
využít místní komunikaci ke Kučerovým a před mostem odbočit doleva kolem řeky k odpočívadlu. 

Toto důležité opatření pro ochranu obojživelníků bylo spolufinancování Evropskou unií s dotací 
SFŽP ve výši téměř 2,5 milionu korun, příspěvkem Pardubického kraje ve výši 0,3 milionu a rozpočtu 
obce ve výši 0,7 milionu korun. Stavbu realizovala společnost KAVYL s.r.o.     
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ZE ŠKOLY A ŠKOLKY
 Předvánoční čas v naší škole

S blížícím se koncem kalendářního roku naplnila 
naši školu radostná atmosféra, která v sobě 
skrývala tajuplné očekávání Vánoc. Předvánoční 
čas byl dobou, kdy si děti, učitelé a rodiče užívali 
společné chvíle radosti a pohody. 

Adventní období nabídlo širokou škálu aktivit pro 
všechny naše žáky. Ve třídách a ve školní družině 
probíhala vánoční tvoření, děti se seznamovaly 
s tradicemi, zpívaly koledy. 

Kroužek Zpívánky obohatil svým vystoupením 
tradiční rozsvícení vánočního stromu. Proběhlo 
mikulášské nadělování.  V dramatickém kroužku 
žáci nacvičovali vánoční hru, se kterou vystoupili 
v místním kostele. Žáci prvního stupně navštívili 
vánoční výstavu ve svitavském muzeu, ve třídách 
probíhaly besídky, děti si navzájem předávaly 
dárečky. Proběhla i soutěž, ve které mohli žáci 
předvést svou kreativitu a manuální schopnosti. 

Vánoční soutěž

Čekání na Vánoce jsme si ve škole zpestřili 
soutěží o nejkrásnější vánoční dekoraci. Kdokoliv 
ze žáků mohl donést ozdobu, přání, svícen nebo 
cokoliv jiného, podmínka ale byla, že dekorace 
byla vyrobená a ne koupená. V předvánočním 
týdnu se nám sešlo celkem 31 dekorací. Porota 
měla velmi těžkou práci, protože všechny 
dekorace měly své kouzlo a byly krásné, 
nápadité. Vybrat tři nejkrásnější nebylo vůbec 
jednoduché. Nakonec zvítězil betlém od Jolany 
Čechmanové z 5. třídy. Všichni autoři dostali 
za svoji práci malou odměnu. Poděkování patří 
všem, kteří se soutěže zúčastnili!

Mgr. Marcela Bartošová

Vánočně byl naladěný i projekt eTwinning, který 
nadále v naší škole probíhá a kde žáci poznávají 
nové přátele z celého světa. Komunikačním 
jazykem je angličtina. I touto zábavnou formou 
získávají naši žáci další dovednosti v cizím 
jazyce.

Vánoční projekt eTwinnig 

Třetí a čtvrtá třída se zapojila do vánočního 
eTwinning projektu. Každá třída vyrobila 15

vánočních přání s českým a anglickým textem, 
která jsme rozeslali do 15 předem domluvených 
škol v Polsku, Německu, Itálii, Řecku, Španělsku, 
Portugalsku a na Kanárských ostrovech. Pak 
jsme už jen nedočkavě čekali, až k nám do školy 
přijdou také přáníčka. Díky nim jsme zjistili, jaké 
písmo používají v Řecku nebo co v polštině 
znamená „Wesolych Swiat“.

Mgr. Marcela Bartošová

Kromě vánočních aktivit jsme pokračovali 
samozřejmě v práci, která probíhá běžně po 
celý školní rok. Z celé řady činností bychom vás 
rádi seznámili s netradičním a velmi zajímavým 
projektem, který byl zahájen již na konci 
uplynulého školního roku.

Projekt Příběhy našich sousedů

Základní škola Hradec nad Svitavou se na konci 
minulého školního roku zapojila do vzdělávacího 
projektu Příběhy našich sousedů, který 
organizuje nevládní a nezisková organizace Post 
Bellum (latinsky “po válce”). Projekt je realizován 
díky finanční podpoře zřizovatele, obci Hradec 
nad Svitavou. Jeho cílem je prostřednictvím 
projektové výuky a s využitím vzpomínek 
pamětníka zachytit historii 20. století. 

Projekt vede učitelka dějepisu Mgr. Andrea 
Marušová a dokumentaristický tým tvoří žáci 7. 
ročníku Matyáš Orlich, Jan Beneš, Jiří Fuchs, 
Ludmila Anna Lorencová, Simona Zouharová, 
Karolína Binderová a Eliška Procházková. V 
rámci projektu se žáci učí mnoho praktických 
dovedností - ovládat nahrávací zařízení, posílat 
elektronicky velkoobjemová data, vytvářet 
powerpointovou prezentaci a mnohé další. 
Získávají však také dovednosti sociální - umění 
komunikovat a spolupracovat v týmu, schopnost 
nést odpovědnost za společnou práci, navázat 
kontakt s pamětníkem, empaticky naslouchat 
jeho vyprávění. 

A co máme již za sebou? Zásadním úkolem bylo 
nalézt vhodného pamětníka. V našem případě se 
podařilo nalézt pamětníka přímo v rodině člena 
reportážního týmu. Matyáš Orlich oslovil svého 
pradědečka, pana Zdeňka Tydrycha, a ten se 
zpracováním svého životního příběhu souhlasil.  

Hradecký zpravodaj - listopad/prosinec 2023 str. 9



Hradecký zpravodaj - listopad/prosinec 2023

Žáci si dále v reportážním týmu rozdělili role. Tak 
jsou v týmu členové, kteří povedou rozhovor, 
technici, kteří budou obsluhovat nahrávací 
zařízení, a fotografové starající se o fotografickou 
dokumentaci. Nedílnou součástí jsou pravidelné 
workshopy, které pro reportážní tým pořádá 
regionální koordinátor projektu. V listopadu tak 
žáci absolvovali workshop Jak natočit pamětníka. 
Ve svém volném čase se dokumentaristé scházeli 
a tvořili otázky, které budou základem jejich 
rozhovoru. Protože dokumentaristy jsou žáci 
teprve 7. ročníku, tak jsme společně debatovali i 
nad základními historickými mezníky 20. století, 
aby vyprávění pamětníka lépe porozuměli. Je 
skvělé pozorovat, s jakým zápalem v projektu 
pracují a jaké znalosti již ve svém věku mají.

Jsme zhruba v polovině projektu. Začátkem 
ledna se uskuteční jejich setkání s pamětníkem, 
na které se všichni velmi těší. Pana Tydrycha 
navštíví v jeho domácím prostředí a nechají si 
vyprávět jeho celoživotní vzpomínky.  

A proč jsme se do projektu Příběhy našich 
sousedů vlastně zapojili? Společně totiž věříme, 
že předávání zkušeností mezi generacemi 
je nejpřirozenější způsob vzdělávání. Žádná 
učebnice dějepisu nedokáže inspirovat a vzbudit 
zájem o historii tak jako vyprávěný příběh.

Ráda bych jménem naší školy poděkovala panu 
starostovi, že je projektu nakloněn a podpořil 
jeho financování. Velký dík patří rodině našeho 
dokumentaristy Matyáše Orlicha, speciálně jeho 
babičce, paní Orlichové, která nám s realizací 
projektu velmi pomáhá. 

Mgr. Andrea Marušová
  
Vážení čtenáři, za celou školu vám do nového 
roku přeji zdraví, štěstí a úspěch na každém 
kroku, ať už se vydáte kamkoliv.  Ať v osobním 
i profesním životě prožíváte radost a naplňujete 
své sny!

Mgr. Eliška Hartmanová

e-Twinning e-Twinning Příběhy našich
sousedů

Příběhy našichsousedů Příběhy našich
sousedů
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Jaké bylo adventní období v naší mateřské 
škole   

Celý prosinec byl přímo nabitý akcemi a 
událostmi, protože advent je výjimečné období 
roku. Všichni jsou tak trochu svátečně naladění 
a plní očekávání. Dětem byly přibližovány lidové 
tradice, posilovali jsme prosociální chování 
a rozvíjeli povědomí o důležitých lidských 
hodnotách (úcta, pokora, obdarovávání, 
sdílení,...)

Do prvního adventního víkendu byla celá školka 
vánočně voňavá a nazdobená. Součástí adventu 
je i příchod Mikuláše, čerta a anděla. Děti se 
moc těšily, i když určitá obava a nervozita byla. 
A protože jsme školka s hodnými dětmi, Mikuláš 
všechny děti odměnil sladkou nadílkou. 

V prvním adventním týdnu jsme navštívili zámek 
Potštejn, který byl vyzdobený ve vánočním 
duchu a duchu tradic staročeských vánočních 
zvyků. Dozvěděli jsme se více o tradičních 
vánočních zvycích a prožili betlémský příběh, 
který vysvětluje původ tradic vánočních svátků. 
Zároveň jsme si během betlémského putování 
uvědomili, že Vánoce nejsou jen o velkém 
množství dárků, stresu a vánočním úklidu, ale o 
lásce k bližnímu, pocitu radosti a oproštění se od 
běžného pracovního shonu.

Vánoční besídka tentokrát proběhla odlišně. 
Museli jsme se na ni všichni teple obléci, 
protože proběhla venku na školní zahradě. 
Pro rodiče jsme si připravili Ježíškovu stezku, 
plnou zábavných úkolů a otázek. A pak na nás 
na všechny čekalo velké překvapení v podobě 
vypouštění balónků s přáním pro Ježíška. Na 
zahřátí nechyběl vánoční punč a ochutnávka 
perníčků, které jsme s dětmi společně upekli. 

Aby té kultury nebylo málo, přijelo dětem před 
Vánoci udělat radost naše nejoblíbenější 
divadélko Jo-Jo, s Rampouchovou pohádkou.

Děkujeme paní učitelce Plašilové a jejím 
čtvrťákům, že jsme mohli přijít na návštěvu do 
jejich třídy a společně si zazpívat koledy. 

Pak už nás čekalo jen to nejdůležitější, a to 
rozbalování dárků od Ježíška, ze kterého byla 
obrovská radost.

Za celý kolektiv mateřské školy, Vám všem 
přeji úspěšný nový rok 2024 plný štěstí, zdraví, 
pracovních úspěchů a lásky. 

Bačovská Petra, zástupkyně ředitelky pro MŠ
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OKÉNKO DO HISTORIE
Z historie naší obce v roce 1945

V roce 1947 vyšla ve Svitavách publikace Svitavy 
a jejich kraj v budovatelské práci. Podtitul zněl: 
Budování osvobozeného Svitavska. Kniha byla 
zpracována redakční radou pod vedením učitele 
Jana Kopeckého. Velká pasáž je zde věnována 
také naší obci. V tomto článku si připomeneme 
některé události v naši obci v roce 1945 tak jak 
byly tehdy zaznamenány.

Grándorf, který byl podle sčítání obyvatel v roce 
1930, kdy jich měl 2799, byl třetí největší obcí 
na Svitavsku, má vlastní poštu, stanici SNB, 
potřebnou elektrifikaci z roku 1933 i vodovod ze 
Svitav. První Československá republika dávala 
převážně německému Grándorfu vše, čeho 
taková obec potřebovala, a přeci byl jedním 
z prvních míst, ve kterých vznikla vzpoura a 
odpor ke všemu, co bylo české. Grándorf se stal 
pevností nacistické nauky. Několik německých 
spoluobčanů, kteří s ní nesouhlasili, bylo 
nuceno žít v posměchu a ústraní. Potom přišel 
9. květen 1945. Toho dne vyhnala Rudá armáda 
i z Grándorfu poslední zbytky německého 
vojska, které v něm zanechaly ohromné spousty 
válečného materiálu, ležícího podél silnice, na 
polích a v lese. Tímto dnem zmizela i pýcha 
německých obyvatel. Nacistický průkopník a 
propagátor Stefan Friedl z č. 12, položiv se na 
vlajku s hákovým křížem, spáchal sebevraždu. 
Několik domů vzplálo a lehlo popelem. Dne 12. 
května začali se vracet první Čechové. V roce 
1930 jich zde tu žilo na 140 a měli i jednotřídní 
českou školu. Dne 15. května přišli dva členové 
četnictva a železničáři a téhož dne byl zvolen 
revoluční národní výbor, složený z Čechů, 
usazených v Grándorfu. Předsedou se stal J. 
Hejtmánek. Veřejná správa přešla do českých 
rukou po 700 letech. Co znamenalo toto převzetí 
v nacistické vesnici, kde všechny obecní 
doklady, knihy a veškeré písemnosti zmizely, 
dovede si nezasvěcený těžko představiti. V první 
schůzi se jednalo o nejnutnějších organizačních 
pracích, zejména o zabezpečení zemědělských 
usedlostí. Byly sestaveny pracovní čety z 
příslušníků německé národnosti, aby mohla 
být obdělána pole. V obci bylo přes 550 Němců 
ze Slezska. Tito uprchlíci byli z obce vykázáni 
a posláni domů. Všichni funkcionáři nacistické 
strany a jejich složek byli přesunuti do sběrného

tábora ve Svitavách k vyšetření. V horní 
části Grándorfu byl zřízen tábor, v němž byli 
soustředěni němečtí váleční zajatci, kteří byli 
později odsunuti na práci do Ruska. 

Na rozhlasovou výzvu vlády k osídlení pohraničí 
přicházeli do Grándorfu ke konci května 1945 
první čeští kolonisté. Byli dosazování jako 
národní správcové na hospodářské usedlosti 
Němců, a tak zajištěn zkonfiskovaný majetek. 
Dne 2. července 1945 byla jmenována zemským 
národním výborem v Brně nová správní komise, 
která byla vyměněna dne 7. 12. 1945. Osídlování 
pokračovalo stále rychleji, ale celkem bez plánu. 
Hlavní organizované předání zemědělských 
usedlostí bylo provedeno ve dnech 18. – 20. 12. 
1945 osídlovací komisí ministerstva zemědělství 
v Mor. Třebové. Správní komisi vystřídal 12. 1. 
1946 první místní národní výbor o 18 členech, 
volený z lidu. Předsedou se stal Jan Slezák, řídící 
učitel, který zůstal na čas předsedou i druhého 
národního výboru, vyšlého z květnových voleb 
1946. Tento má 30 členů, z nichž 18 je zástupců 
KSČ, 6 lidové strany, 4 soc. dem. strany a 2 
zástupci strany národně socialistické.

Mojmír Fadrný

Významné jubileum oslavila 
paní Růžena Tydrychová

Přejeme hodně zdraví
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HASIČI
Hasiči ukončili sezónu závody na 60 metrů překážek v hale.
III. kolo halového poháru se konalo 3.11. v Praze. Vojta Šmíd obsadil časem 13:50 pěkné 56. místo 
z 235 závodníků. Tereza Poláková byla za čas 13:80 na 104. a Natálie Jasanská za 13:03 na 54. 
místě z celkem 358 závodnic.

V sobotu 18.11. se pak konalo závěrečné IV. kolo Českého halového poháru v Ostravě.
Vojtěch Šmíd byl v žácích za čas 12,70 na 25. místě (z 212 závodníků), celkově pak v celém poháru 
na 17. místě z 408. František Šperka byl celkově 49., ten byl ale pouze na polovině závodů. V 
žákyních byla Tereza Poláková s novým osobním rekordem 13:71 na 107. a Natálie Jasanská, také 
s novým osobním rekordem 12:98 na 52. místě (z 300 závodnic). Celkově v poháru pak byla Tereza 
130. a Natálie 91. z 566 závodnic.

Odpoledne se běželo Halové Mistrovství ČR, kam se 
časem kvalifikovalo 60 nejlepších závodníků sezony, 
nám se kvalifikovali tři závodníci a obsadili:
František Šperka - 12:43 - 27. místo
Vojtěch Šmíd - 12:55 - 31. místo
Natálie Jasanská - 13:03 - 52. místo

KULTURA
Rádi bychom vám všem poděkovali za účast na uplynulých akcích, které jsme v roce 2023 pořádali. 
Budeme se těšit na další plánované akce, tou nejbližší je dětský karneval, který proběhne 
23. března v kulturním domě Formanka. A také se letos můžete těšit na další pohádkový les, 
dýňohraní, lampionový průvod i rozsvícení vánočního stromu.

Přejeme vám krásný rok 2024 – plný štěstí, zdraví a pohody...

Kulturní komise a kulturní spolek Hradec nad Svitavou
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